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Déu, en assumir la nostra condició humana, ens mostra fins a quin punt ens estima i acull en 
les nostres contradiccions, misèries, conflictes i diferències. Als seus ulls cada persona, 
cada comunitat, cada poble són preciosos en la seva riquesa i pluralitat.  

Cada Nadal ens ho recorda i ens recorda també fins a quin punt, si el deixem fer, va 
convertint el nostre cor en artífex de respecte, diàleg, perdó, ajuda, AMOR. 

En els moments que vivim, desitjo de tot cor que aquest Nadal esdevingui una experiència 
intensa i contagiosa de FRATERNITAT en cada persona i en cada comunitat. No deixem 
que res ni ning¼ ens robi la joia i lôesperana compartides que ens regala lôInfant de Betlem. 

Germans i germanes: que gaudiu dôunes molt joioses Festes! 

P. Màxim Muñoz Duran, cmf, president de lôURC 

Bon Nadal 2017 

Barcelona, 21 de desembre de 2017                                                                              ANY X. núm.        
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No tingueu por. Us anuncio una bona nova que portarà a tot el poble una gran 
alegria: 11 avui, a la ciutat de David, us ha nascut un salvador, que és el Messies, el 
Senyor. 12 Això us servirà de senyal: trobareu un infant faixat amb bolquers i posat en 
una menjadora. 

Lluc 2,10-12 

Aquests dies els correus postals i els correus 
ŜƭŜŎǘǊƼƴƛŎǎ ŜƳǇƭŜƴŜƴ ƭŜǎ ōǵǎǘƛŜǎ ŘŜ ƭΩ¦w/Φ  
Són signes evidents de comunió, de joia 
nadalenca i de compromís en la missió.  
La intercongregacionalitat esdevé una gran 
riquesa.  
5Ŝǎ ŘŜ ƭΩIƻǊŜōΣ ǳǎ Ŝƴ ŘƻƴŜƳ ƎǊŁŎƛŜǎ  
ƛ ǳǎ ǘǊŀƳŜǘŜƴ ŀǾǳƛ Ŝƭ ƳƛƭƭƻǊ ŘŜǎƛƎ ŘΩǳƴ .hb 
b!5![ ŀ ƭŀ ƭƭǳƳ ŘŜ ƭΨŜǾŀƴƎŜƭƛ ŘŜ WŜǎǵǎΦ 



    3 | 25 

 
 
 
 
 
 

 

1. Buidar el contingut de lôampolla 
Sôapropa la celebraci· de les festes de Nadal. Sovint fa la impressi· que conservem el 
flascó, però que hem perdut el perfum. Els llums, els pessebres, els anuncis publicitaris, 
els WhatsApp, els regals, les vacances... continuen vigents. Res no sembla que hagi 
canviat. Tanmateix, el perfum sôha esvaµt. El sentit de la festa est¨ envoltat dôuna boira 
que no permet descobrir-lo. Sôha buidat el contingut de lôampolla i no nôhem estat 
conscients. Existeixen massa interessos en mantenir-la intacta. Objectius comercials i 
guanys econòmics evidencien un capitalisme subtil, que es camufla a través 
dôescenografies 
artístiques. 
Brindem amb 
cava i en dues 
glopades 
experimentem la 
buidor de la 
copa. Alguns 
malparlen del 
Nadal moguts 
per un esperit 
combatiu. Altres, 
pateixen en 
veure una cadira 
buida en els 
dinars de fam²lia a causa dôuna mort o dôuna separaci·. Hi ha tant desitjos de felicitat que 
resulta fàcil sentir a fons les mancances. El laïcisme més estratègic no vol trencar 
lôampolla sin· buidar-la del seu contingut. Els rètols lluminosos no presenten cap 
refer¯ncia religiosa. Nôhi ha prou amb unes figures geom¯triques. Les m¼siques de les 
nadalenques són cada vegada més desconegudes. Es prefereixen músiques agradables 
sense cap altra finalitat. Si els cristians perdem el contingut, lôampolla es converteix en 
una maniobra de distracci·. Mantenim la festa i hem perdut lôesdeveniment. 
 
2. Capbussant-se en el primer Nadal amb mirada ingènua 
Josep M. Esquirol, davant de lôesfondrament, reivindica la ingenuµtat: ñLa mirada ing¯nua 
vol anar a la base, és tornar a començar. Tornar a mirar la base com si fos el primer dia 
perqu¯, de fet, ®s el primer diaò. Al llarg del segles, hem acumulat tantes coses en la 
celebraci· del Nadal, que desconeixem lôorigen i el sentit. Si volem tornar a comenar, 
caldrà passar, segons ell, per l'experiència del desert, de la intempèrie. És el camí per 
retrobar la vida, que batega. El primer Nadal és tot una altra cosa. Una parella jove ha 
dôanar a fer el cens per prescripcions pol²tiques. La dona est¨ embarassada. Ha de 
rec·rrer una llarga dist¨ncia. Se li compleixen el dies i no troba lloc a lôhostal. Ha de donar 
a llum al camp dels pastors en condicions força precàries. Jesús, el Fill de Déu fet, home, 
es fa present al món en la marginació i la perifèria. La joia profunda del seu naixement no 
anulĿla els perills, la persecuci·, lôexili... Josep rebr¨ indicacions en somnis perqu¯ emigri 
a Egipte amb la seva família, ja que Herodes vol matar el seu fill. El projecte de Déu a les 
seves vides els porta per lloc insospitats. El primer Nadal no resulta una experiència 
edulcorada.  
 

Nadal i els descartats 
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3. La vida neix a les perifèries 
El bressol de Jesús a Betlem, anys després, es converteix en la tomba del Gòlgota. 
Naixement i mort fora del centre, fora de les instàncies de poder, perquè el poder sovint 
és la negació de Déu. Les relacions en el banquet del Regne obeeixen a motius de 
gratuµtat: ñQuan facis un dinar o un sopar, no hi cridis els teus amics, ni els teus germans, 
ni els teus parents, ni veïns rics. Et podrien tornar la invitació i ja tindries la teva 
recompensa. Més aviat, quan facis un banquet, convida-hi pobres, inv¨lids, coixos i cecs.ò 
(Lc 14,12-13). Qu¯ nô®s de dif²cil sostreureôs a les din¨miques de lôinter¯s, de la 
compravenda, del circuït de les influències... Jesús es acollit pels pastors de la contrada, 
persones socialment insignificants, i pels que llegeixen el llenguatge de les estrelles, que 
cerquen el coneixement i la llum. El Concili Vatic¨ II, lôesdeveniment recent m®s important 
a lôEsgl®sia en molt anys, va ser anunciat pel papa Joan XXIII fora de la muralla de la 
ciutat, a la basílica Sant Pau extramurs. La primera sortida del papa Francesc va ser a 
Lampedusa: ñLa cultura del benestar, que ens porta a pensar en nosaltres mateixos, ens 
fa insensibles al crit dels altres, ens fa viure en bombolles de sabó, que són boniques, 
però no són res, són la il·lusió del fútil, del provisional, que porta a la indiferència cap als 
altres, o millor, porta a la globalitzaci· de la indifer¯ncia.ò Els plors de Raquel quan van 
matar als innocents en temps de Jesús avui es repeteixen per les mares que ploren per la 
mort dels seus fills ofegats en les pasteres. 
 
4. Els descartats, els oblidats, els marginats, els desvalguts, els explotats, els 
pobres, els miserables... 
Aquest era lôentorn hum¨ de Jes¼s al primer Nadal i tamb® a la seva mort entre dos 
condemnats. No hi havia lloc per a ells a lôhostal. No es pot extreure Jes¼s dôaquest grup. 

Refusar els marginats implica 
refusar-lo a ell. Així ho recull la 
narració del judici universal: 
ñPerqu¯ tenia fam, i no em 
donàreu menjar; tenia set, i no 
em donàreu beure; era foraster, 
i no em vau acollir; anava 
despullat, i no em vau vestir; 
estava malalt o a la presó, i no 
em vau visitar.ò (Mt 25,42-43). 
La resposta a la nostra 
estranyesa ®s clara: ñUs ho 
asseguro: tot allò que deixàveu 
de fer a un d'aquests més 
petits, m'ho neg¨veu a miò. Avui 
cal recon¯ixer lôaporof¸bia. Es 
parla de moltes fòbies, però 

sôoblida el rebuig als pobres com una pr¨ctica de la nostra societat, que rep el nom 
dôaporof¸bia. No existeix una consci¯ncia generalitzada dôaquesta f¸bia, que t® arrels 
cerebrals i socials. La persona pobra és vista com algú que molesta, que fereix la 
sensibilitat, que avergonyeix, que resulta marginat, que va brut i que fa pudor, que 
provoca la nostra sensibilitat quan demana pels carrers... Les polítiques 
macroecon¸miques obliden les persones concretes. El Papa afirma: ñNo pot ser que no 
sigui notícia que mor de fred un ancià en situació de carrer i que sí ho sigui una caiguda 
de dos punts en la borsa. Aix¸ ®s exclusi·ò.  
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5.  Immersos en la cultura del rebuig 
Lôexpressi· ñcultura del rebuigò indica la import¨ncia que avui ®s d·na a les persones que 
no compten, que no produeixen uns guanys, des dels no nascuts als ancians, des dels 
pobres als marginats. Bu¶uel va dirigir a lôany 1950 la guardonada pelĿl²cula ñLos 
olvidadosò. Un mort es llanat a les escombraries, com unes deixalles qualsevols. El peix 
que es mossega la cua: lôoblit de D®u porta a lôoblit de les persones. I a lôinrev®s. Una 
celebració consumista del Nadal enalteix la figura del nadó de guix i de talla artística, però 
sôoblida dels nens i les nenes de carn i ossos. El simbolisme queda buit, com el flascó que 
ha perdut el seu perfum. El compromís a favor dels pobres i dels marginats és indefugible 
per a qui ha ent¯s la din¨mica de lôamor. Les dificultats no seran poques perqu¯ la cultura 
predominant ens anestesia vers a una globalitzaci· de la indifer¯ncia. Lôaltre deixa de ser 
un ésser que mereix atenció, afecte i respecte per convertir-se en un objecte prescindible 
si no serveix als interessos dôalg¼. Muntanyes de rebuig, dôescombraries, de deixalles. 
 
6. Una constel·lació dôestrelles a la foscor de la nit 
Quan més fosca es la nit més clars és veuen els estels. Una mirada pacient, escrutadora, 
fa adonar-se que les estrelles formen constel·lacions, perquè estan relacionades entre sí. 
La vinguda de Déu a la terra en la persona de Jesús ens mostra els lligams de fraternitat 
que ens uneix a tothom, sense excepcions de cap mena. Celebrar la festa de Nadal no 

implica tancar-se en una bombolla, sinó 
entendre aquests vincles misteriosos que 
fan de qualsevol persona un germà, una 
germana.  
 
7. Vivència evangèlica del Nadal 
Lôencarnaci·, que es fa visible en la 
naixement de Jesús, té un efecte 
transformador: ñEl Fill de l'home ha 
vingut a buscar i salvar allò que s'havia 
perdut.ò (Lc 19,10). La hist¸ria de 
Zaqueu ens ilĿlustra sobre lôessència 
nadalenca: a) acull Jesús amb alegria a 
casa seva; b) es converteix en la seva 
vida plena de corrupció econòmica, i c) 

estableix una relació personal amb els pobres. Dues frases evidencien aquest procés. 
Zaqueu diu: ñSenyor, dono als pobres la meitat dels meus béns, i als qui he exigit més 
diners del compte, els en restitueixo quatre vegades m®sò. Jes¼s li contesta: ñAvui ha 
entrat la salvaci· en aquesta casaò. Aquell dia D®u Jes¼s va n®ixer en el cor de Zaqueu. 
Aquell dia va ser Nadal. Zaqueu viu un esdeveniment que li capgira el seu projecte 
existencial: la trobada amb Jesús. Nadal litúrgic és el 25 de desembre. En aquesta data 
fem memòria del significat del naixement de Jesús. Nadal personal pot ser qualsevol dia 
de any. No hi ha data fixa. Només cal una trobada amb Jesús que ens porti alegria, 
conversió i amor als pobres, als descartats... Com Zaqueu. 
 
Nadal ®s una magn²fica oportunitat per sintonitzar amb aquestes propostes de lôEvangeli. 
Acollir Jesús amb alegria a la nostra llar i a la gruta del nostre cor, on podem intimar en el 
silenci i lôescolta. La preg¨ria i la meditaci· poden ajudar-nos molt a aconseguir aquesta 
visió interior, des de la qual podem gaudir de noves claus de lectura i interpretació. Des 
de la interioritat, es pot trobar el sentit del que es viu i se celebra. Un sentit que ens 
situarà fora de l'òrbita del nostre melic per obrir-nos a les realitats socials que ens 
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envolten i per donar atenció particular als descartats del nostre entorn. Quin drama si 
truca al nostre cor i no hi tenim lloc per acollir-lo. Quina joia si li obrim les portes de bat a 
bat. No entrar¨ sol. Lôacompanyaran descartats i pobres. Haurem ent¯s lôess¯ncia de 
lôEvangeli. 
 
 

Preguntes per reflexionar  
1. Quines idees i quins 
pensaments dôaquest text 
em criden m®s lôatenci·? 
2. Quina relació hi veig 
entre la trobada amb Jesús 
i lôamor vers els pobres i 
descartats socials? 
3. Participo de la ñcultura 
del rebuigò? Podria posar 
alguns exemples? 
4. Com puc viure a la llum 
de lôEvangeli, personalment 

i/o en família aquestes dates de Nadal?   
5. Nadal pot ser qualsevol dia de lôany. Com puc aplicar el cas de Zaqueu a la meva vida, 
a la meva família, a la meva parròquia, a la meva comunitat, al meu treball? 
 
 
 
Cites bíbliques   
Ex 22,21-23: No maltractis cap viuda ni cap orfe: si els maltractes i clamen a mi, jo 
escoltaré el seu clam i, encès d'indignació, us faré morir a la guerra; llavors quedaran 
viudes les vostres dones, i orfes els vostres fills. 
Is 58,7: Comparteix el teu pa amb els qui passen fam, acull a casa teva els pobres 
vagabunds, vesteix el qui va despullat. No els defugis, que són germans teus. 
Lluc 2,6-7: Mentre eren allà, se li van complir els dies i va néixer el seu fill primogènit: ella 
el va faixar amb bolquers i el posà en una menjadora, perquè no havien trobat cap lloc on 
hostatjar-se. 
Lluc 2,10-11: No tingueu por. Us anuncio una bona nova que portarà a tot el poble una 
gran alegria: 11 avui, a la ciutat de David, us ha nascut un salvador, que és el Messies, el 
Senyor. 
Lluc 2,14: Glòria a Déu a dalt del cel, i a la terra pau als homes que ell estima. 
Mt 2,9: Es posaren en camí. Llavors l'estrella que havien vist sortir començà a avançar 
davant d'ells, fins que s'aturà damunt el lloc on era l'infant. 
Mt 2,13: Lleva't, pren el nen i la seva mare, fuig cap a Egipte i queda-t'hi fins que jo t'ho 
digui, perquè Herodes buscarà l'infant per matar-lo. 
2 Cor 8,9: Coneixeu prou bé la generositat de nostre Senyor Jesucrist; ell, essent ric, es 
va fer pobre per vosaltres, perquè us enriquíssiu amb la seva pobresa 
Lluc 7,22: Jesús, doncs, els respongué: --Aneu a anunciar a Joan el que heu vist i sentit: 
els cecs hi veuen , els coixos caminen, els leprosos queden purs, els sords hi senten, els 
morts ressusciten , els pobres reben l'anunci de la bona nova. 
 
 

Lluís Serra Llansana 
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Hem arribat al quart i últim 
diumenge dôAdvent. Es d·na la 
coincidència que avui acaba el 
temps lit¼rgic dôAdvent i a partir 
dôaquesta tarda, amb les primeres 
vespres, iniciem el temps de 
Nadal amb la celebració de la 
Solemnitat del Naixement del 
Senyor. Us convido a contemplar 
el misteri de Nadal com a 
expressió de la humilitat de Déu. 

Són molt nombrosos els sants i 
les santes que ens conviden a 
viure el goig del Nadal des de la 
perspectiva de la humilitat. Potser 
el més emblemàtic i popular és 
sant Francesc dôAss²s. Així ens ho 
recorda el papa Benet XVI quan 
reconeix que «el particular i intens 
clima espiritual que envolta el 
Nadal es va desenvolupar a lôedat 
mitjana gràcies a sant Francesc 
dôAss²s, que estava profundament 
enamorat de lôhome Jes¼s, del 
Déu-amb-nosaltres» (Audiència 
General del dimecres 23 de 
desembre de 2009). Sôexplica que 
lôany 1223, mentre transitava per 

la petita poblaci· de Rieti, el Nadal el va sorprendre a lôermita de Greccio i fou all² on va 
tenir la inspiració de reproduir en viu el naixement de Jesús. Una tradició preciosa que 
hem de conservar. 

Animo les famílies a col·locar el pessebre a casa seva. Que la contemplació del 
naixement, com a Sant Francesc, ens faci cr®ixer el desig dôexperimentar de forma 
concreta, viva i actual la humil grandesa de lôesdeveniment del naixement del Nen Jesús i 
el desig de comunicar la seva alegria a tots. 

Penso també en santa Tereseta de Lisieux, que com a religiosa carmelita descalça va 
prendre el nom de Teresa de lôInfant Jes¼s i de la Santa Fa, unint en el nom la humilitat 
de Jesús Infant i la tremenda humiliació del Déu-home a la Passió. Ella, que és també 
doctora de lôEsgl®sia, va saber viure i donar testimoni dôall¸ que anomenava çel seu 
cam²è, la çinf¨ncia espiritualè, que sôapr¯n meditant el misteri de Nadal, en el qual D®u 
per nosaltres es va fer petit i fràgil. 

«Això és un gran misteri ïva dir el papa Francesc el Nadal de lôany 2015-, Déu és humil! 
Nosaltres, que som orgullosos, estem plens de vanitat i ens considerem gransé no som 
res! Ell és gran, és humil i es fa nen. Això és un veritable misteri! Déu és humil. Això és 
bonic!» 

«Nadal o la humilitat de Déu» 

https://www.esglesiabarcelona.cat/carta-dominical/carta-dominical-nadal-o-la-humilitat-de-deu/
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En el temps nadalenc recordem especialment la seva infància: un nen Déu que vol 
captivar la nostra atenció i els nostres cors. Aquests dies de Nadal regalem-nos temps per 
contemplar aquest D®u que sôha fet nen per acostar-se totalment a nosaltres. Aquest nen 
Déu que ens impulsa a acollir les necessitats dels que ens envolten. En aquest sentit, 
dono gràcies a Déu per poder comptar a Barcelona amb una obra diocesana centenària a 
favor dels nens malalts o discapacitats, que precisament porta el nom del nen Déu: la 
Fundació Nen Déu. 

Deia el papa Francesc en lôalĿlocuci· que he citat: ç£s un bon costum que tenen els pares 
i avis: mirar els nens, mirar el que fan, mirar-los a ells. Així descobrim, sobretot, que els 
nens requereixen la nostra atenció. Ells han de ser al centre». 

Aquest Nadal, us animo a contemplar amb goig els nostres nens i a descobrir-hi la mirada 
del nen D®u, i que aix² tamb® siguin centre dôatenci· els nostres avis i aquells que 
pateixen la soledat. 

Us desitjo a tots un sant i Bon Nadal. Que Déu us concedeixi la seva Pau. 

À Cardenal Joan Josep Omella 
Arquebisbe de Barcelona 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

El camí ens ha portat a Betlem! 
Xiscla lôalegria nova!é 
Com hem vingut? No ho sabem! 
Tampoc sabem si ho mereixem, 
però som al davant de la cova! 
Hem seguit els pastors dins la nit crua? 
Tenim lôull esgarrinxat 
per lôestrella? Tenim lô¨nima nua 
de tota veritat?é 
Ai, no és pas hora de confessió 
que escorcolli la sang impia! 
£s lôhora del xisclet de lôalegria, 
o, si voleu, ®s lôhora del perdó, 
de lôoblit de la carn i la can· 
dintre la llum de lôestablia. 

 
Fragment del Poema de Nadal de Josep Maria de Segarra 
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En la cercanía había unos pastores 

que pasaban la noche a la 
intemperieé 

(Lc 2, 8) 
 
Madrid, 20 de diciembre de 2017 
 
Queridas hermanas,  
queridos hermanos: 
 
Estamos ya próximos a celebrar el 
nacimiento de Jesús. Y lo hacemos, no 
puede ser de otro modo, en medio de 
la realidad de nuestro mundo. Una 
realidad que a menudo 

experimentamos envuelta en la noche, en esa oscuridad que toma mil nombres: 
exclusi·n, refugiados, pobreza, soledadé y que se encarna en la vida y en el rostro de 
nuestros hermanos. Pero es ahí, justamente ahí, donde estamos llamados a rastrear la 
presencia del Dios-con-nosotros. Podremos hacerlo si, como los pastores, estamos cerca 
y, de un modo u otro, nos exponemos a la intemperie, nos desprotegemos, y nos 
atrevemos a salir de nuestro lugar y ponernos en camino.  
 
Hoy, el Señor se sigue haciendo presente a través de mediaciones que nos envuelven, 
de un modo u otro, de su claridad. Si leemos con hondura, si escuchamos atentos, si 
estamos cercaé seguro que cada uno de nosotros las reconocemos: en el compartir de 
los pobres con los pobres, en la acogida a quien se ha quedado sin techo, en la 
proximidad a quien vive el desarraigo, en el servicio a los pequeños, en la ternura y el 
cuidado de los más débiles, en la entrega humilde de la vida en favor de los dem§sé 
 
Celebrar la Navidad, la proximidad del Dios-con-nosotros, pasa sin duda por reconocer 
en las pequeñas señales de humanidad y de bondad, la presencia del Señor que está 
cerca, que nos llena de alegría, y que hace que en medio de la noche del mundo 
experimentemos que el Señor nos envuelve de su claridad, reconozcamos que ñla noche 
es tiempo de salvaci·nò1 y como los pastores no podamos menos que ñglorificar y alabar 
a Dios por todo lo que hemos visto y o²doò2 Que, en esta Navidad, experimentemos con 
gozo que Dios envuelve a nuestro mundo y a cada uno de nosotros con su claridad, 
experimentemos la buena noticia de que Dios se hace cercano, se encarna 
humildemente, y no podemos dejar de anunciarlo. 
 
¡Feliz Navidad! ¡Feliz 2018! 
 
Con cariño fraterno. 
 
Mª Rosario Ríos, odn, presidenta | Jesús Díaz Sariego, op, vicepresidente 
 
1 Liturgia de las Horas. Himno martes 2ª Semana 
2 Cfr. Lc 2,20 

CONFER felicita el Nadal 
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PAPA FRANCISCO 

MISAS MATUTINAS EN LA CAPILLA DE LA DOMUS SANCTAE MARTHAE 

Martes, 21 de noviembre de 2017 

Fuente:  LôOsservatore Romano, ed. sem. en lengua española, n. 47, viernes 24 de noviembre de 2017 

El cristiano debe dar su testimonio frente a las «colonizaciones ideológicas y culturales» 
que suenan como verdaderas y propias «blasfemias» y suscitan «persecuciones» 
furiosas. Introduciendo «novedades» malas, hasta llegar a considerar normal «matar a 
niños» o perpetra «genocidios» para «anular las diferencias», tratando de hacer 
«limpieza» de Dios con la idea de ser «modernos» y al compás de los tiempos. Como 
ejemplo concreto para responder a las «colonizaciones culturales y espirituales que se 
nos proponen» el Papa Francisco relanzó el testimonio de Eleazar, sugerido por la liturgia 
de la misa celebrada en martes 21 de noviembre en Santa Marta. 

«En la primera lectura ðobservó inmediatamente el Pontífice refiriéndose al pasaje 
extraído del segundo libro de los Macabeos (6, 18-31)ð hemos escuchado el martirio de 
un hombre que fue condenado a morir por fidelidad a Dios, a la ley, en una persecución: 
hay varios motivos para una persecución, pero podemos citar tres principales». 

Hay, ante todo, «una persecución solamente religiosa: yo voy contra tu fe porque mi fe 
dice no y con el poder que tengo hago la persecución» explicó Francisco. «Otra 
persecución, otro motivo es uno religioso, cultural, histórico, político, religioso-político, 
cuando se mezcla lo religioso con lo político» añadió, invitando a pensar «en la guerra de 
los treinta años, en la noche de san Bartolomé: estas guerras religiosas o políticas». 

Y de nuevo, «otro motivo de persecución ðseñaló el Papað es puramente cultural: viene 
una nueva cultura que quiere hacer todo nuevo y hace limpieza de las tradiciones, de la 

«No a les colonitzacions ideològiques» 
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historia, también de la religión de un pueblo: lo que sucede en la lectura de hoy, el martirio 
de Eleazar, es propio de este estilo cultural». 

«Ayer comenzó el relato de esta persecución cultural» explicó Francisco haciendo 
referencia a los pasajes bíblicos propuestos por la liturgia. «Algunos ðcontinuóð viendo 
el poder y también la belleza magnífica de Antioco Epífanes, también la cultura que venía 
de esa parte, dijeron: ñVayamos y hagamos alianza con las naciones que nos rodean, 
somos modernos, estos tienen una modernidad m§s grande, estos est§n realmente ñal 
d²aò; nosotros vamos con nuestras tradiciones, que no sirven para nada». 

A este respecto el Pontífice quiso repetir precisamente las palabras de la Escritura: «Este 
razonamiento pareció bueno a sus ojos y, por lo tanto, algunos del pueblo tomaron la 
iniciativa, fueron al rey que les dio la facultad de introducir las instituciones paganas de las 
naciones». Y así, añadió Francisco, no pidieron «introducir las ideas o introducir los 
dioses, no: las instituciones, es decir, este pueblo que había nacido, que había crecido en 
torno a la ley del Señor, en el amor del Señor, a través de sus dirigentes, introduce 

nuevas instituciones, nueva cultura que 
hacen limpieza de todo, de todo: cultura, 
religión, ley, todo. Todo es nuevo». 

çLa ñmodernidadò es una verdadera 
colonización cultural, una verdadera 
colonización ideológica» relanzó el Papa. 
Y «así quiere imponer al pueblo de Israel 
esta costumbre única, todo se hace así, 
no hay libertad para estas cosas». Pero 
«algunos aceptaron porque parecía buena 
la cosa: ñNo, pero es cierto, átenemos que 
ser como los otros!òè. Y çesta gente que 

llegaba a las nuevas instituciones ðafirmó Franciscoð expulsa esto, corta las tradiciones 
y el pueblo comienza a vivir de un modo diverso». 

He aquí que precisamente «para defender la historia, para defender la fidelidad del 
pueblo, para defender las tradiciones, las verdaderas tradiciones, las buenas tradiciones 
del pueblo, se crean resistencias, algunas resistencias». La primera lectura de hoy, 
explicó el Pontífice, nos dice que «Eleazar no quiere: era un hombre digno, muy 
respetado y él no quiere hacerlo». Y como él «muchos otros, en el libro de los Macabeos 
se cuenta la historia de estos mártires, de estos héroes». «Así avanza siempre ð
prosiguióð una persecución nacida de una colonización cultural, de una colonización 
ideológica, que destruye, hace todo igual, no es capaz de tolerar las diferencias». En 
particular, afirmó Francisco, «hay una palabra clave en la lectura de ayer extraída del 
primer libro de los Macabeos ðcuando comienza este relato: ñEn aquellos d²as sali· una 
ra²z perversaòè y çeso es Antioco Epífanes». Por lo tanto, insistió el Papa, «se corta la 
raíz del pueblo de Israel y entra esta raíz, calificada como perversa porque hará nacer en 
el pueblo de Dios estas actitudes nuevas, paganas, mundanas y lo hará crecer con el 
poder, con el dominio». Y «este es el camino de las colonizaciones culturales que 
terminan por perseguir también a los creyentes». 

Por el resto, afirmó el Pontífice, «no tenemos que ir demasiado lejos para ver algunos 
ejemplos: pensemos en los genocidios del siglo pasado, que era algo cultural, nuevo: 
ñTodos iguales y aquellos que no tienen la sangre pura, fuera y estos... Todos iguales, no 
hay espacio para las diferencias, no hay espacio para los demás, no hay espacio para 
Diosòè. 
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He aquí «la raíz perversa», continuó el Papa. «Frente a estas colonizaciones culturales 
que nacen de la perversidad de una raíz ideológica señaló Eleazar, él mismo, se hace 
raíz: es interesante, Eleazar muere pensando en los jóvenes». Eleazar afirma: «Por eso, 
abandonando ahora de fuerte esta vida, me mostraré digno de mi edad y dejaré a los 
jóvenes un ejemplo noble para que sepan afrontar la muerte preparados y noblemente». Y 
de nuevo, «dos veces más habla de los jóvenes». En definitiva, «Eleazar, el mártir, el que 
da la vida, por amor a Dios y a la ley, se hace raíces para el futuro: es decir, da vida, hace 
crecer, hace crecer al pueblo y frente a aquella raíz perversa que nació y hace esta 
colonización ideológica y cultural, está esta otra raíz que da la propia vida para hacer 
crecer el futuro». «Es cierto, eso que llegó desde el 
reino de Antioco era una novedad» añadió el Papa, 
invitando a preguntarnos si «las novedades son 
todas malas, todas». La respuesta es «no». Por el 
resto, «el Evangelio es una novedad, Jesús es una 
novedad, es la novedad de Dios». Por lo tanto, «es 
necesario discernir las novedades: ¿esta novedad 
es del Señor, viene del Espíritu Santo, viene de la 
raíz de Dios o esta novedad viene de una raíz 
perversa?». Y así «antes, sí, era pecado, no se 
podía matar a los niños, pero hoy se puede, no hay 
mucho problema, es una novedad perversa». 

Además: «Ayer las diferencias estaban claras, 
como hizo Dios, la creación se respetaba; pero hoy 
somos un poco modernos: tú haces, tú entiendes, 
las cosas no son muy diferentes si se hace una 
mezcla de cosas». Y «esta es la raíz perversa: la 
novedad de Dios nunca hace una mezcla, nunca hace una negociación; es vida, va de 
frente, es raíz buena, hace crecer, mira al futuro». 

En cambio, afirmó el Papa, «las colonizaciones ideológicas y culturales miran sobre todo 
al presente, reniegan del pasado y no miran al futuro: viven en el momento, no en el 
tiempo y por esto no pueden prometernos nada». Y «con este comportamiento de hacer a 
todos iguales y borrar las diferencias cometen, hacen el pecado feísimo de blasfemar 
contra el Dios creador». Por eso, recordó Francisco, «cada vez que llega una colonización 
cultural e ideológica se peca contra Dios creador porque se quiere cambiar la creación 
como Él la ha hecho». 

De todos modos, advirtió el Pontífice, «contra este hecho que a través de la historia ha 
sucedido muchas veces hay solamente una medicina: el testimonio, es decir, el martirio». 
Hay algunos, como Eleazar que dan «el testimonio de la vida, pensando en el futuro, en la 
herencia que daré yo con mi ejemplo. En la mayoría el testimonio de vida: yo vivo así, sí, 
dialogo con aquellos que piensan diferente, pero mi testimonio es así, según la ley de 
Dios, según lo que Dios me ha ofrecido». 

Francisco sugirió mirar el ejemplo de Eleazar: «En aquel momento él no pensó: ñdejo este 
dinero a este, dejo estoò, no, pens· en los j·venes, pens· en el futuro, pens· en la 
herencia del propio testimonio, pensó que ese testimonio sería para los jóvenes una 
promesa de fecundidad y frente a la raíz perversa él mismo se hace raíz para dar vida a 
los demás». Por eso, concluyó el Pontífice, «que este ejemplo nos ayude en los 
momentos tal vez de confusión frente a las colonizaciones culturales y espirituales que se 
nos proponen». 
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Els novicis que participen al curs inicial de Formació Sistemàtica i els seus formadors van 
visitar el dilluns 18 de desembre la sinagoga de la comunitat israelita de Barcelona. Els 37 
assistents van poder comprendre millor la religió jueva i veure quins llaços ens hi uneixen. 

Jorge Burdman, auxiliar rabínic del 
Centre Israelita de Barcelona i 
responsable de les relacions 
interreligioses a Catalunya, va 
acompanyar-los en la visita.  
 
Burdman va comentar els llibres de la 
Torà, des del Gènesi fins el 
Deuteronomi, i en va fer una lectura 
cantada dôun fragment. Tamb® va 
explicar com fan la pregària a sinagoga. 
El monoteisme, lôantic testament, les 

grans figures com Abraham, el respecte, la religiositat i lôespiritualitat s·n els aspectes que 
va destacar que el cristianisme i el judaisme tenen en comú. 
 
Dôaltra banda, va mostrar diferents objectes lit¼rgics com el jup¨ o pali nupcial, una 
estructura formada per quatre pilars de fusta i una tela a sobre que sôutilitza durant la 
celebració del casament jueu. El tal·lit qatan, una peça de roba que té quatre serrells als 
extrems i es duu habitualment, no només en temps de pregària o celebració. I la quipà, 
una gorra que cobreix una part del cap. 
 
Els novicis assistents formaven part de quatre congregacions diferents: Pureza de María; 
Germanes Caputxines de la Mare del Diví Pastor; Mercedaris i Franciscanes Missioneres 
de la Nativitat. Aquesta activitat sôinclou dins del programa del curs sistem¨tic de formaci· 
inicial per a postulants i novicis que té lloc cada dilluns a la tarda. 

El noviciat intercongregacional de lôURC visita una sinagoga 



    14 | 25 

 
 
 
 
 
 

 

El dia 12 de desembre 
el Cardenal Lluís 
Martínez Sistach, 
arquebisbe emèrit de 
Barcelona, va ingressar 
com a acad¯mic dôhonor 
i membre de la Reial 
Acadèmia Europea de 
Doctors amb seu a 
Barcelona.  

En un acte solemne a la 
Sala dôactes del Foment 
del Treball a Barcelona 
fou rebut pel President 
lôExcm Dr. 
Alfredo Rocafort, tenint 
com a resposta la del Dr. 

Francesc Torralba. 

El Cardenal va dissertar sobre ñLaµcitat i laµcisme en lôoccident europeuò, amb una brillant 
lliçó. 

Assistiren a lôacte molts 
membres de lôAcad¯mia i 
un gran grup dôamics del 
Cardenal, i entre els 
assistents hi havia el 
Cardenal Omella, 
lôarquebisbe Vives i el 
bisbe Gordo, així com 
antics col·laboradors del 
Cardenal a lôarxidi¸cesi 
de Barcelona. 

La Reial Acadèmia 
Europea de Doctors 
(RAEyD) va néixer 
a Barcelona el 1914 com 
a Agrupació de Doctors 
matriculats a Catalunya, 

va ser reconeguda com a "Reial Acadèmia de Doctors" en 1982 i va adquirir àmbit 
europeu el 2012. Est¨ dedicada a la recerca i la difusi· del coneixement amb lôobjectiu de 
contribuir al desenvolupament cultural, científic, econòmic i social.  Des de 2014 publica la 
revista cient²fica ñRAED Tribuna Plural". 

El Cardenal Mart²nez Sistach entra a lôAcad¯mia Europea de Doctors 


